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یکشنبه 3۱ اردیبهشت ۱۴۰۲   شماره 386۹

ادامه از صفحه ۱۲

fفرهنگفرهنگ a r h i k h t e g a n o n l i n e

داوودامیریانسفرنامهسوریهمینویسد
داوود امیریـــان، نویســـنده  نام آشـــنای حوزه نوجـــوان در گفت و گو با 

»فرهیختگان« درباره  آثارش در نمایشگاه کتاب امسال صحبت کرد.

ازجمله آثار امیریان در انتشارات کتابستان می توان به کتاب های »گردان 

قاطرچی ها«، »کودکستان آقا مرســـل«، »خمپاره های فاسد«، »ترکش 

ولگرد«، »مترسک مزرعه آتشین« و »برادر من تویی« اشاره کرد. امیریان 

با داشتن هفت رمان نوجوان در این انتشارات، رکورددار است.

این نویسنده پرکار درباره آثارش در نشرهای دیگر گفت: »در این نمایشگاه 

در غرفه های مختلف کتاب دارم. مثلا در انتشارات قدیانی جام جهانی 

در جوادیه و مهربان ترین آقای دنیا را دارم. در انتشـــارات سوره مهر هم 

چهار کتاب دارم؛ ازجمله فرزندان ایرانیم، رفاقت به ســـبک تانک، ایرج 

خسته است و خداحافظ کرخه.«

وی در پاســـخ به اینکه چه پیشـــنهادی برای نوجوانـــان علاقه مند به 

نویســـندگی دارد، گفت: »بهترین راه این است که کتابخوان حرفه ای 

باشـــند. هرچقدر کتاب بخوانند به نفع شـــان است؛ ماها همه غریزی 

شـــروع کردیم. صرفا به کلاس های داستان نویســـی اتکا نکنید. اینها 

یک قدم یا دو قدم شـــما را به جلو می برد. این طور نیســـت که شما فکر 

کنید اگر کلاس داستان نویسی را بگذرانی نویسنده می شوی. این فکر 

خیلی اشتباه است.«

وی در ادامه گفت: »یک ســـری تئوری یا یک ســـری اصول اولیه را این 

کلاس ها به شما یاد می دهند. تاثیرشان این گونه است که مثلا اگر قرار 

باشد شـــما یک دوی ماراتون شرکت کنید که ۳۴ کیلومتر است، اینها 

۴ کیلومتر جلوتر شـــما را پیاده می کنند و می گویند ۳۰ کیلومتر دیگر 

را خودتان بدوید.«

امیریان با تاکید دوباره بر اهمیت کتاب خواندن اضافه کرد: »باید بخوانند، 

بنویسند، نترسند و تخیل شان را قوی کنند. برای تقویت تخیل مدام باید 

با ســـوژه ها بازی کنند. موضوعی که پیدا می کنند را مثل یک خمیر در 

ذهن شان ورز بدهند و با آن بازی کنند. مثلا اگر این طور شود چه می شود، 

اگر آن طور شود چه؟ این »اگر این طور بشود...« خیلی مهم است.«

نویســـنده گردان قاطرچی ها درباره کتاب های در دست نگارش گفت: 

»یک ســـفرنامه در دست نگارش دارم که سفرنامه خودم به سوریه است 

و نام آن را »بزن بریم شـــام« گذاشـــته ام. یک کار هم درباره حاج قاسم 

سلیمانی در دست نگارش دارم. ان شاءالله دارم یک رمان طنز بزرگسال 

هم می نویسم.« 

آثار امیریان جزء پرفروش ترین آثار انتشـــارات کتابستان است و در حال 

حاضر کتاب های »کودکســـتان آقا مرسل« به چاپ چهاردهم، »گردان 

قاطرچی ها« به چاپ بیســـت و چهـــارم و کتاب »ترکش ولگرد« به چاپ 

دهم رســـیده اند. علاوه بر آن کتاب  »برادر من تویی« به چاپ نهم خود 

رسیده است.

یکی از بزرگ ترین رونمایی های کتاب شعر در سی و چهارمین نمایشگاه کتاب رقم خورد

راهورسمحاجقاسمدررونماییازکتاب»بیگمان«
نشســـت رونمایی از کتـــاب »بی گمان«، اولین مجموعه شـــعر فاطمه 

افشـــاریان، با حضور ســـردار اســـماعیل قاآنی فرمانده نیروی قدس 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، یاســـر احمدوند معاون امور فرهنگی 

وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی، علیرضا قزوه شاعر و نویسنده، زهره 

الهیان نماینده مجلس شـــورای اسلامی، نغمه مستشارنظامی شاعر و 

دبیر شـــورای ادبی نهاد و نفیسه سادات موســـوی شاعر، در غرفه نهاد 

کتابخانه های عمومی کشـــور در سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی 

کتاب تهران برگزار شد. 

در ابتدای این نشست، علیرضا قزوه ضمن ابراز خرسندی از رونمایی از 

کتاب بی گمان، اظهار داشت: »سیدحسن حسینی در کتاب »براده ها« 

می گوید، شعر دو دســـته است؛ دسته ای تصنعی و محکم است اما در 

عین حال به دندان مصنوعی می ماند. دســـته ای دیگر گویی هنوز به 

شعریت کامل نرسیده اما مثل لبخند طفلی که تازه دندان درآورده نمکین 

می خندد؛ این دسته دوم بسیار دلنشین تر است. در واقع شاید این گونه 

شعرها پختگی زبان استاد را نداشته باشد اما حلاوتی دارد و از آینده ای 

درخشان خبر می دهد.« 

در ادامه این نشست یاسر احمدوند، معاون امور فرهنگی وزارت فرهنگ 

و ارشـــاد اسلامی و رئیس ســـی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 

تهران اظهار داشت: » انتشار کتاب بی گمان را به سرکار خانم افشاریان 

تبریک می گویم و امیدوارم پله های ترقی را یکی پس از دیگری پشت سر 

بگذارند و نام شان به عنوان یکی از شاعران نام آور ایران در قله شعر و ادب 

فارسی به یادگار باقی بماند. همچنین از دوست خوبم جناب آقای دکتر 

قزوه که برای دیده شـــدن و انتشار آثار شاعران خوب فارسی زبان تلاش 

می کنند، سپاسگزارم.« 

زهـــره الهیان، نماینده مردم تهران، ری، اسلامشـــهر و شـــمیرانات در 

مجلس شورای اسلامی در این نشست اظهار داشت: »بنده فاطمه جان 

را به لطافت و معنویت می شناســـم. لطافت روح شعرا به قدری است که 

می توانند عمیق ترین مفاهیم معرفتی را در ذهن بپرورانند و به دیگران ارائه 

دهند. امروز اگر به شعر و هنر ارج نهیم، قطعا نسل جوان ما بهتر می توانند 

مفاهیم عمیق معرفتی را دریافت کنند. آنچنان که رهبر معظم انقلاب در 

اوج بحران اجتماعی توصیه کردند که باید از ابزار هنر استفاده شود.« 

فاطمه افشـــاریان، شاعر مجموعه بی گمان ضمن تقدیر از حاضران در 

نشست، اظهار داشت: »بی گمان، چکیده هفت سال سرودن من است. 

شاعران می دانند که در مدت ۷ سال تعداد اشعار زیاد می شود و انتخاب 

ســـخت؛ تلاش من این بود از میان اشـــعارم آنهایی را انتخاب کنم که با 

زندگـــی ام گره خورده اند و حالم را خوب می کنند؛ امیدوارم خواندن این 

اشعار، حال خوب را به خوانندگان کتاب نیز منتقل کند.« 

وی با اشاره به قطعه مورد علاقه خود در این مجموعه، گفت: »عزیزترین 

شعر این کتاب را در ۱۷ سالگی گفته ام و سال ۱۳۹۵ توفیق داشتم آن 

را در دیدار شـــعرا با مقام معظم رهبری بخوانم. مایه خرسندی من است 

که مرا با این شعر می شناسند.« 

وقتی که در ایرانم و دلتنگ عراقم

در دل به هوای حرمت کنج رواقم

بعد از سفر این دل شده دیوانه یک عکس

عکس حرم توست به دیوار اتاقم

تا جلوه نمودی به دلم، پر شدم از عشق

عطر حرم یار خوش آمد به مذاقم

بعد از سفر نور دلم تنگ شما شد

حالا چه کنم من که گرفتار فراقم

هر روز سلامت کنم  ای عشق از اینجا

دلبسته ایرانم و دلتنگ عراقم

اتفاق ویژه این رونمایی اما حضور سردار اسماعیل قاآنی، فرمانده نیروی 

قدس ســـپاه پاسداران انقلاب اسلامی در این مراسم بود. این جانشین 

شهید حاج قاسم سلیمانی، نشان داد مانند فرمانده پیشین خود، هوای 

فرزندان شهدا را دارد. 

گفتنی است، بی گمان شامل ۲۱ شعر در ۷۵ صفحه، توسط نشر شاعران 

پارسی زبان به چاپ رسیده است. مقدمه این کتاب توسط علیرضا قزوه 

نوشـــته شده است. قزوه در بخشـــی از مقدمه بی گمان نوشته است: 

»شـــاعر این دفتر اما بیش از همه به داشته های خود تکیه کرده است و 

امینم که بگویم همین اولین دفتر شعر این فاطمه بنت شهید ما، شعری 

اســـت زلال، پاک، نجیب و بی نقاب که در آن زمزمه های زنی فاطمی را 

می توان شـــنید با شـــعرهایی که عطر گل نرگس دارد و گل محمدی و 

خوشـــا به حال من که بر این دفتر شهادت نامه نوشتم و خوشا بر او که 

فردایش آفتابی ترین است.«

گفتوگو

تولید محتوا برای دختران از چه اهمیتی برخوردار است؟

این ســـوال برای وقتی اســـت که شما ۵۰-۴۰ کار ســـرودی و نماهنگی 

دخترانه و زیبا داشته باشید که در کشور دست به دست شود و آدم ها ببینند 

و با آن کمپین برگزار کنند و دختران هم درگیر آن باشـــند که ما هم بیایم 

و بگوییـــم با وجود اینکه این همـــه کار داریم چرا کار دیگری برای دختران 

تولید می کنیم، مگر وجه برتری این کار نســـبت به کارهای دیگر چیست. 

ولی وقتی هیچ کار و ســـرود دخترانه ای در این کشـــور تولید نمی شود و 

هیچ کســـی به آن اهمیت نمی دهد و تعداد کارهایی که تولید می شود از 

تعداد انگشتان یک دست  کمتر است، موقع این سوال نیست. اوضاع خیلی 

بحرانی تر از این حرف هاست. یعنی آدم ها دابسمش هایی درست می کنند 

و در آن سرودها و ترانه های خارجی و کره ای را تکرار می کنند و ویدئو آن را 

در پیج های خود قرار می دهند، چون شما تغذیه به  آنها نمی دهید. مساله 

کمبود در این حوزه واقعا جدی است. 

چه چیزی پشـــت پرده تولید چنین آثاری اســـت که کسی سراغ آن 

نمی رود؟

یک عالمه محدودیت وجود دارد. کســـی که بخواهد ســـرودی تولید کند 

در زمـــان طراحی ملودی باید به تصویرش هـــم فکر کند. وقتی از تصویر 

می گوییـــم و در کنار آن واژه دختر را هم می آوریم کلی محدودیت به وجود 

می آید. پسران می توانند کارهای زیادی انجام دهند، از جایی می پرند، در 

آسمان پرواز می کنند و تصاویر زیبایی هم می شود از آنها گرفت. اما برای 

دخترها این طور نیســـت و محدودیت های زیادی وجود دارد. ما نماهنگ 

»کیمیا« را تولید کردیم به این  انگیزه که پخش تلویزیونی خوبی می گیرد. 

من فکر می کردم اتفاق خوبی برای آن می افتد، ولی با یک عالمه مدیرانی 

مواجه شـــدیم که یک دنیا سانســـور به این اثر زدند و من هم حاضر نشدم 

آنها را انجام دهم و پخش تلویزیونی انجام نشد. در حد ۳، ۴ شبکه پخش 

شد که بسیار محدود بود. 

با این صحبت ها در زمینه تولید این آثار چه کارهایی باید انجام داد؟ 

چون محدودیت داریم بایـــد بی خیال تولید نماهنگ های دخترانه 

شویم؟

خیر. باید به حدی تولید کنیم تا ماجرا مســـیر خود را پیدا کند. باید آنقدر 

تولید کنیم تا مســـیر باز شـــود. باید چانه زنی ها را با مدیران پخش داشته 

باشـــیم. من این کار را کردم. منتها زمانی فقط من هستم و یک اثر تولید 

شده و پیچاندن این اثر توسط مدیران شبکه ها خیلی سخت نیست. زمانی 

۱۰، ۱۵ کار تولید شـــده و همه در صف پخش هستند، آن زمان معادلات 

تغییر می کند به خاطر همین موضوع تنها راه، تولید اســـت. باید ۲۰، ۳۰ 

کار تولید شود. موسسات انقلابی مثل سازمان اوج، حوزه هنری و ماوا باید 

تکلیف خود را مشخص کنند که کار دخترانه انجام می دهند یا بی خیال آن 

شدند. گذشته زمانی که فقط سلبی برخورد کنید که این ممنوع است، این 

غیرمجاز است، این امکان پخش ندارد. همه اینها درست است ولی برنامه 

شـــما چیست؟ شما هم برنامه خاصی ندارید و ایده خاصی ندارید و تولید 

خاصی هم ندارید. به نظرم دهه هشـــتادی ها و اخیرا دهه نودی ها معطل 

شما برای مجوز دادن یا ندادن نمی مانند و مسیر خود را جلو می برند. 

چقدر ظرفیت وجود دارد که این آثار تولید شود؟

زمین آماده کشـــت است. ویدئویی سال گذشته منتشر شد و خانمی بود 

که آقایی مزاحمش شـــده بود و خانم به پلیس زنگ زد و ســـفارش پیتزا 

می داد. پلیس می گفت شـــما با ۹۱۱ تمـــاس گرفتید، خانم می گفت 

بله، لطفا پنیر زیاد باشـــد. آدرس را داد و پلیس ها آمدند. گاهی وقت ها 

شـــنونده باید عاقل باشـــد، یعنی آن کسی که می شنود درک درستی از 

دیالوگ داشته باشد. شما این طرف و آن طرف می بینید در امامزاده های 

این کشـــور دخترها امیر تتلو می خوانند و با هم دســـت می زنند. در این 

موضوع شـــما باید عاقل باشید. الان آنجایی است که شنونده باید عاقل 

باشد. اینها شعر تتلو نمی خوانند بلکه فریاد می زنند تو را خدا یک چیزی 

به ما بدهید تا ما در جشـــن ها، دورهمی ها، مدرســـه ها و کلاس ها آن را 

بخوانیم. اینها این مطلب را بیان می کنند. مثل خانمی که زنگ زد و پیتزا 

سفارش داد. او پیتزا نمی خواســـت، بلکه می گوید من را نجات بدهید! 

دخترها این را فریاد می زنند که یکی به ما یک ترک موســـیقی بدهد تا ما 

دور هم بنشـــینیم و با هم بخوانیم. خیلی هم کیف می کنیم ولی این را 

نداریم. بعد از کیمیا، هیـــچ مجموعه فرهنگی درباره کار دخترانه با من 

حرف نزد. هیچ کار دخترانه ای تولید نکردم، در حالی که دوســـت داشتم 

ده ها کار تولید کنم. یعنی من فکر می کردم تا امسال لااقل ۵ کار تولید 

کنم ولی هیچ ارگان، نهاد و مدیری سراغ من نیامد که چند کار دخترانه 

ایـــن مدلی می خواهیم یا مدل کیمیا را با ایـــن اصلاحات ادامه دهیم. 

به طور کلی کنار گذاشته شد. 

در ســـالی که گذشـــت و ماه های اخیر نماهنگ تولید شـــد ولی با 

موضوعات مختلف بود، که هیچ یک دغدغه دختر بودن را نداشت. 

متقابلا برای پسرها تولید می شود؟ یا کلا مشکل نوجوانان است؟

مســـاله دختر است. مساله دختر خیلی جدی است و واقعا تصور من این 

بود که فتح الباب شـــود و شروع می شـــود. به دلیل اینکه برای مثال مدل 

نماهنگ های مذهبی هیچ گاه مد نبود و چند کار تولید کردیم و مد شـــد. 

از یک زمانی به بعد آدم ها یک عالمه کار تولید کردند و تولیدکننده ها دیدند 

چقدر خوب اســـت. بعد از کارهایی که در ماوا تولید کردیم مجموعه های 

دیگر هم محصولات دیگر تولید کردند. تصور من این بود که برای دخترها 

نیز چنین اتفاقی می افتد، یعنی بعد از کیمیا، کار این مدلی تولید خواهد 

شد ولی این اتفاق نیفتاد.

 اما نماهنگ های مذهبی با موضوع دختران تولید شده است

نماهنگ مذهبی تولید می شـــود ولی مساله این است که انگار فراموش 

کردیم ۸۰ میلیون نفر آدم در این کشـــور با ســـلایق مختلف وجود دارد. 

شاید مدل دوست داشـــتنی شما برای من مشمئزکننده باشد و برعکس. 

این ایرادی ندارد. ممکن اســـت با موزیک ویدئو و نماهنگ مذهبی شما را 

همراهی نکنم ولی من عاشـــقانه ایران را دوســـت دارم و می خواهم از این 

مدل تولید شـــود. مذهب فقط به معنای حرم امام رضا و حرم امام حسین 

و... نیســـت. من معتقدم »کیمیا« یک کار به شـــدت مذهبی است منتها 

مذهـــب با آن تعریفی که من از آن دارم، مذهب با گرایش هایی که مذهب 

آمده است دین و دنیای شما را آباد کند به دختر یاد می دهد بلند شوید و 

برای اهداف خود تلاش کنید. دنبال هیچ چیز دیگری نیستم. دنبال این 

نیستم که طرف آدم متدینی است یا خیر. در تصویر هم نشان دادم طرف آدم 

متدینی است. کارهای مذهبی در حوزه علاقه های ماست و دوست داریم 

همه ۸۰ میلیون آدم را در جامعه مذهبی هضم کنیم، آنها هضم نمی شوند 

و این اتفاق نمی افتد. به خاطر همین باید با زبان خود آنها گفت وگو کنیم. 

مذهب را کنار بگذاریم، شما می خواهید آدم مهمی در زندگی شوید، من به 

شما می گویم باید چه کنید. شما مادری دارید که خیلی او را دوست دارید 

من به شما می گویم چطور به او احترام بگذارید. شما باید پدر خود را روی 

چشم ها بگذارید و من اینها را به شما می گویم. ما اینها را تولید نمی کنیم و 

برای ما جایگاه ندارد و صرفا کار امام حسینی و امام رضایی تولید می کنیم 

و متاســـفانه شاید در مواردی این جواب نداده است یعنی آن طبقه ای که 

مدنظر ماست درگیر آن نمی شود. 

 

پس نماهنگ دخترانه داریم اما بیشتر مذهبی است؟

متاســـفانه حتی این را هم نداریم. در ایـــام ولادت حضرت معصومه با هم 

گفت وگو می کنیم. حضرت معصومه یـــک کاراکتری به لحاظ دراماتیک 

اســـت که بزرگان مذهب و آیین شـــما برای اینکه روز خود را خوب شروع 

کنند چشـــم خود را به قبر آن دختر می کشـــند. چیزی از این بالاتر وجود 

دارد؟ در کدام یک از ادیان و مذاهب دنیا چنین احترامی به دختر دارید؟ 

آیت الله بهجت که جان ها فدای او باد برای اینکه روز خود را شـــروع کند 

پایین پای حضرت معصومه وارد می شـــد و هر روز سلام به ایشان می داد. 

یعنی جایگاه ایشـــان این است، جایگاه دختر در آیین ما این چنین است. 

این را نتوانســـتیم بازنمایی کنیم. به خاطر همین می آیند و برایمان شعار 

زن، زندگی، آزادی می دهند. 

با وجود این صحبت ها ضرورت تولید چنین محتواهایی در چیست و 

اگر تولید نشود در آینده چه نکات منفی را به دنبال دارد؟

اگر چنین تولیداتی نداشته باشید در آینده جایگاه خود را از دست می دهیم. 

الان فرصتی برای تولید این آثار داریم و مخاطبانی داریم که اجازه می دهند 

در حد ۴-۳ دقیقه با آنها گفت وگو کنیم، اگر اینها را تولید نکنیم برای همیشه 

جایگاه خود را از دست می دهیم و همین زحمت دارد که دوباره برای خود 

جایگاه تعریف کنیم. واقعا کار پیچیده ای است که دوباره برگردیم و کاری را 

شروع کنیم. وقتی این جایگاه را از دست بدهید مخاطب معطل نمی ماند 

و تغذیه خود را به دست می آورد. مانند مادری است که در خانه غذا درست 

نمی کند، بچه ها گرسنه نمی مانند و بیرون غذا تهیه می کنند یا هله وهوله 

می خورند و به هر حال خود را سیر می کنند و معطل مادر نمی مانند. وقتی 

غذا را تامین نمی کنید مخاطب خود را سیر می کنند و این همانجایی است 

که فاجعه اتفاق می افتد. 

برای بهبود این وضعیت چه باید کرد؟

در حوزه موسیقی دختران با همه کمبودها و کاستی هایی که در ۴۰ سال 

داشـــتیم و باید ۴۰ سال پیش این مسیر را شروع می کردیم و به هر دلیلی 

شروع نکردیم و امروز شروع کردیم، امروز اول این راه هستیم، یا این مسیر 

را جلو می بریم و اتفاق درســـتی خواهد افتاد یا این را از دســـت می دهیم. 

برای اینکه جلو برویم و تولید را به صورت جدی شروع کنیم و آدم ها به صورت 

جدی مخاطب ما قرار گیرند حتما به حمایت نیاز داریم. حمایت به معنای 

پول نیست. ما پول نیاز نداریم. ما یک عالمه آدم داریم که برای حمایت از 

تولیدات ما حاضر هستند پول بدهند، مساله فراگیر شدن و پخش آن است. 

ما اینجا نیاز به حمایت داریم. یعنی تولیدکننده اثر را می سازد تا به گوش 

مخاطب برسد. هیچ کسی برای دل خود اثر تولید نمی کند. باید به گوش 

مخاطب برسد. اینجا اگر چهارچوب ها، خط قرمزها و ممیزی ها همین طور 

که الان است باقی بماند قطعا ما به حاشیه خواهیم رفت. بدون شک این 

چنین می شـــود کما اینکه رفتیم و بعد از یک سال یک اثر تولید کردیم. به 

حاشیه رفتن ما مساوی با به حاشیه رفتن اثر هنری در حوزه دختران است 

و باز اتفاق تلخی می شود. 

علی شمس، تهیه کننده نماهنگ »کیمیا« در گفت وگو با »فرهیختگان«:

هیچ سرود دخترانه ای در کشور تولید نمی شود
اگر حمایت نکنند اثر هنری در حوزه دختران به حاشیه می رود

ترجمهایازنادرابراهیمیبعدازمدتهابازنشرشد 

یکـی از کتاب هایـی کـه انتشـارات امیرکبیـر بـه تازگـی چـاپ جدیـد آن را روانه بـازار کرده، »مویه کن سـرزمین محبوب« نام دارد. این کتاب را آلن پیتون نوشـته 

و مرحـوم نـادر ابراهیمـی و فریـدون سـالک بـه ترجمـه آن پرداخته انـد. چـاپ دوم ایـن کتـاب بیش از ۱۵ سـال پیش توسـط امیرکبیر منتشـر شـده بـود تا اینکه 

ایـن انتشـارات سـال ۱۴۰۱ چـاپ سـوم ایـن کتـاب را در ۳۴۶ صفحـه روانـه بـازار کـرد.  مویـه کـن سـرزمین محبوب، کتابی اسـت که یک داسـتان حماسـی را 

روایـت می کنـد. نویسـنده در ایـن داسـتان سـعی کـرده چگونگـی محرومیـت سـیاهان در طـول تاریـخ و عوامـل ازهم پاشـیدگی قبایـل آنها را به تصویر بکشـد. 

همچنیـن آلـن پیتـون در داسـتان خـود بـه تـلاش سـیاهان بـرای حفـظ سـرزمین و احقـاق حقوق ازدست رفته شـان اشـاره کرده اسـت. برخی این رمـان را یکی 

از مهم تریـن آثـار ادبـی آفریقای جنوبـی می داننـد کـه در قالـب حماسـه بـه مبـارزه سیاه پوسـت ها بـرای پابرجـا مانـدن پرداختـه اسـت. هنگامی کـه این کتاب 

برای نخسـتین بار منتشـر شـد بیشـترین فروش بین المللی را برای نویسـنده اش یعنی آلن پیتون به همراه آورد و توانسـت تاثیر سیاسـت های تبعیض نژادی 

را بـرای غربی هـا قابـل لمـس و دیـدن کنـد و از ایـن طریـق جایـی همیشـگی بـرای نقـد ایـن سیاسـت ها در نقشـه سیاسـی جهـان فراهـم آورد. ایـن کتـاب کـه 

نخسـتین بار در سـال ۱۳۵۷ با ترجمه مرحوم نادر ابراهیمی و فریدون سـالک منتشـر شـده بود، در غرفه امیرکبیر واقع در نمایشـگاه کتاب ۱۴۰۲عرضه شـد. 

دستگاههایفرهنگیدرزمینهنشرفرهنگازطریقکتابمسئولند 

عبدالحسـین خسـروپناه، دبیر شـورای عالی انقلاب فرهنگی، با حضور در نمایشـگاه کتاب گفت: »کتاب، حامل فرهنگ اسـت و با زبان نگاشـته می شـود و 

زبـان حامـل فرهنـگ اسـت. اگـر کتابـی حامـل فرهنـگ مثبـت باشـد، جامعـه را به سـمت ارزش ها، تمدن گرایـی، هویت ملی و ایرانی  اسـلامی سـوق می دهد. 

امـا اگـر حامـل فرهنـگ منفـی باشـد، ارزش هـای منفـی را بـه جامعـه القـا کـرده و بـه خانـواده و هویـت فـردی و اجتماعـی آسـیب می زنـد. کتابـی کـه حامـل 

فرهنـگ منفـی باشـد، روحیـه اسـتقلال طلبی و مقاومـت را از مخاطـب می گیـرد و منجـر بـه شـکل گیری جامعـه ای منحـط در مقابل جامعه تمدنی می شـود.« 

دبیـر شـورای عالـی انقـلاب فرهنگـی بـه اهمیـت نقـش کتـاب اشـاره کرد و افزود: »همه دسـتگاه های فرهنگی در قبال فرهنگ و نشـر فرهنـگ از طریق کتاب، 

مسـئول هسـتند. منظـورم فقـط دسـتگاه های دولتـی و حاکمیتـی نیسـت. تشـکل های مردمـی، ناشـران، نویسـندگان و ویراسـتاران و حتـی چاپخانه هـا همه 

مسـئول هسـتند کـه کتـاب را بـا کیفیـت خوب و محتوای مناسـب منتشـر کنند.« 

خسـروپناه دربـاره تعییـن شـاخص صحیـح یـا ناصحیـح بـودن کتـاب گفـت: »توجـه بـه تحکیـم خانـواده در محتـوای کتـاب، یکـی از شـاخص هایی اسـت کـه 

در انتخـاب کتـاب خـوب بایـد بـه آن توجـه کـرد و یکـی دیگـر از شـاخص های تشـخیص کتـاب خـوب تمرکـز بـر هویـت ملـی و هویـت فـردی، اجتماعـیِ ایرانی 

اسـت. اگـر کتابـی هویت سـاز باشـد یـا بـه تحکیـم خانـواده بینجامـد ، ارزشـمند اسـت. نویسـندگان باید به هویت سـاز بودن کتاب هایـی که برای عموم نوشـته 

می شـود توجـه کننـد ، به خصـوص رمان هـا و ترجمه هـای آثـار نبایـد بـه هویـت انسـان آسـیب بزنـد. ماننـد بعضـی رمان هایـی کـه نوشـته و ترجمـه می شـود و 

نوعـی نهیلیسـتی و پوچ گرایـی را ترویـج می دهنـد کـه خطرنـاک اسـت.« 

نمایشگاهکتاب


